

澳门教育史研究丛书

总主编 郑振伟

Principal Tao Nam and Macau Education



郑润培 著

# 杜岚校长

中国社会科学出版社



澳门教育史研究从书

Principal Tao Nam and Macau Education 总主编 郑振伟

郑润培 著

杜斌校长 与澳门教育

#### 图书在版编目 (CIP) 数据

杜岚校长与澳门教育/郑润培著。一北京:中国社会科学出版社,2018.1 (澳门教育史研究丛书)

ISBN 978 - 7 - 5203 - 1549 - 4

I.①杜··· Ⅱ.①郑··· Ⅲ.①杜岚一人物研究②教育史一研究一澳门 Ⅳ.①K825, 46②G527, 659

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2017) 第 288457 号

出版人 赵剑英 责任编辑 史慕鸿 责任校对 石春梅 责任印制 戴 宽

出 版 中国社会研究出版社

社 址 北京鼓楼西大街甲158号

邮 编 100720

网 址 http://www.esspw.cn

发行部 010-84083685

门 市 部 010-84029450

经 销 新华书店及其他书店

印刷装订 北京君升印刷有限公司

版 次 2018年1月第1版

印 次 2018年1月第1次印刷

开 本 710×1000 1/16

印 张 12

字 数 159 千字

定 价 58.00元

凡购买中国社会科学出版社图书,如有质量问题请与本社营销中心联系调换电话: 010 - 84083683

版权所有 侵权必究

## 《澳门教育史研究丛书》学术顾问

丁钢教授(华东师范大学)

王炳照教授 (北京师范大学)

田正平教授 (浙江大学)

汤开健教授 (澳门大学)

刘海峰教授 (厦门大学)

刘羡冰副会长 (澳门中华教育会)

吴文星教授(台湾师范大学)

陈树荣理事长 (澳门历史学会)

张斌贤教授(北京师范大学)

周谷平教授 (浙江大学)

周愚文教授(台湾师范大学)

#### 前言

《澳门教育史研究丛书》是澳门大学重点研究领域(University Key Research Areas)之一的"澳门教育史研究"项下"澳门教育史资料库五年(2008—2012)计划研究课题组"(RG-UL/07-08S/Y1/SWJ/FED)研究成果的发表园地之一。

这套丛书不论以史料选集、论文选集、校史选集、人物专书、研讨实录等形式出版,亦不论以中文、外文等文字呈现,率皆经过认真的撰稿或选稿、公开的发表与研讨、严谨的审查与修改、仔细的编辑与校雠等程序,方才付梓。

作为该课题组的主持者,本人特撰成此一序文,将该课题组 自研究重点的确认、论坛平台的建立、课题组的正式成立、研究 工作的展开等事项作成简要记载,以为备忘。

#### 一 澳门教育史研究重点的确认

近年来,澳门大学在各位领导及全校师生的共同努力之下,试着将澳门大学办成一所"以高质量研究为基础的教学型大学"。职是之故,在优化教学以及增进教学效果的大前提之下,型塑校园研究文化,进而提升师生研究水平,乃成为澳门大学校

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

#### 务发展的重点之一。

作为五个基本学术单位之一的教育学院,亦充分配合此一重点,采取各种具体的做法,朝着此一方向渐次前进。为此,本院除了抓紧教学与服务的工作之外,还采取了下列三项做法:第一,鼓励师生勤研究、多发表,俾便整体提高研究绩效,累积本院师生的研究实力。第二,扩大办理各项学术活动,以增加本院师生发表研究成果的机会,进而提升研究的整体水平。第三,借着学术交流的强化,组成跨校、跨区的研究团队,以提升师生的整体学术生产力。这三项看似分立的做法,其用意实则仅有一项,就是:创造让师生有较多的研究与发表成果的条件,以便激发更多优秀研究成果的产出。

然而,本院毕竟只是一个成立才 20 个年头,专任教师总数 40 人左右的小型教育学院,平日所担负的职前及在职教师培训的教学与辅导、本澳政府机构委托的专题研究、本澳各级学校委托的各种咨询服务等任务既繁杂又沉重。若欲在如此繁重的工作压力之下,犹能集合有限的人力,以重点突破的方式,整体提升本院在教育学术研究方面的成效,就必须找寻若干能成为本院具有代表性的研究重点。于是,以融合中西文化而独具特色,且内涵丰富的澳门教育为突破"点",以四五百年的历史为"线",结合国内外教育史学者的力量,把澳门教育史的研究带向中国教育史的"面",进而再把它带到整个世界教育史的"体"内,就成了本院近年来的研究重点之一。

#### 二 两岸四地教育史研究论坛的建立

此一以澳门教育史为本院研究重点的构想,是在 2005 年下半年逐步形成的。2006 年年初,在澳门大学研究委员会的经费资助之下,本院的若干同仁组成了研究小组,先尝试以本澳的梁披云、杜岚、邝秉仁三位老教育家为对象,一方面广为搜罗他们

的著作及相关的文献或影像资料,一方面则针对其本人或家属亲友进行访谈,希望能为他们保留珍贵的史料,并经整理撰著而成为教育史的专文,流传后世。此一专题研究的部分成果,即构成了于2007年1月在澳门大学国际图书馆展出之"澳门教育史文献暨梁披云、杜岚、邝秉仁资料展"的主要内容。

配合此项展览,本院于2007年1月26日及27日,举办了"首届两岸四地教育史研究论坛"。来自海峡两岸暨港澳地区对教育史的教学与研究有兴趣的50多位学者专家,除了发表论文之外,还签订了一项以"本论坛以一年举办一次为原则"为主旨的备忘录。该备忘录载明了来自华东师范大学(2008年第二届)、北京师范大学(2009年第三届)、台湾师范大学(2010年第四届)、浙江大学(2011年第五届)、厦门大学(2012年第六届)的代表,同意于其后五年依次轮流主办是项论坛。

在此项论坛的基础之上,与会的海峡两岸暨港澳地区的教育 史学界友人,咸对澳门教育史研究课题的正式立项,表示乐观其 成,并且愿意采取下列两项实际行动,对该项目表示支持。

其一,与会的部分代表同意担任本研究课题立项后的顾问, 提供其长期从事教育史研究的经验。这些代表包括了刘羡冰校长 (澳门中华教育会副会长,长期以研究澳门教育史著称)、吴文 星教授(台湾师范大学文学院历史学系原系主任,原文学院院 长)、周愚文教授(台湾师范大学教育学院教育学系原系主任, 现为教学发展中心主任)、张斌贤教授(北京师范大学教育学院 院长)、丁钢教授(华东师范大学教育科学院院长)、刘海峰教 授(厦门大学教育研究院院长)、周谷平教授(浙江大学教育学 院原常务副院长)、田正平教授(浙江大学教育学院原院长)、 王炳照教授(北京师范大学教育学院原院长)。

其二,与会代表也同意,在每年举行一次的该项论坛之中, 皆专设"澳门教育史研究成果发表"的节目。更有进者,上述 诸位顾问皆同意参与该一节目,并且担任研究成果发表的审查工 作。这样的安排,将会为本研究课题组的研究人员带来两方面激励的积极作用:一方面,为了参加此一论坛,本研究课题组的研究人员将会抓紧研究进度,并且认真撰写研究论文,因而有可能保障本研究的成果在数量方面的绩效;另一方面,以上诸位顾问皆会针对上述各篇论文,进行审阅并作成修改的建议,因而有可能确保本研究的成果在质量方面的绩效。

#### 三 正式成立澳门教育史研究课题组

澳门大学为了鼓励资深绩优的教授组成团队,从事多年式、 整合多方人力资源的研究,特别由大学的研究委员会 (University Research Committee) 于 2008 年 1 月开始设立大学层次的研究 课题赞助项目 (University Level Research Grant)。该类赞助项目 有别于由各学院的研究委员会负责管控一般的课题赞助项目,而 着眼于澳门大学的重点研究领域 (University Key Research Areas)。这些项目直接由大学的研究委员会负责管控其研究课题的 确认、人员的组成、经费的拟定、进度的掌握、成果的审查、成 果的发表等环节。特别值得注意的是,该类赞助项目所要求的研 究课题,应该是以与澳门大学的发展或是澳门社会的发展有密切 关联者为优先考虑; 又, 在人员的组成方面, 除结合各学院的人 力之外,还应积极鼓励结合跨院、跨校、跨区域的研究人力,组 成较强大的研究团队;而在经费的拟定方面,可以因为研究任务 的需求宽予经费的资助,且在经费的支用方面也给予较大的弹 性;至于进度的掌握、成果的审查、成果的发表等,亦皆予以较 严格的管制。

配合此一新的做法,本院乃于 2007 年 10 月正式组成课题组,定名为澳门大学教育学院"澳门教育史资料库五年(2008—2012)计划研究课题组"。目前,该研究课题组的正式成员有:单文经(主持人)、张伟保(统筹主任)、杨秀玲、郑

振伟、老志钧、黄素君、郑润培、郑祖基、杨兆贵、谢建成、王志胜、宋明娟、方炳隆 13 人。同时,并聘有顾问刘羡冰、吴文星、周愚文、张斌贤、丁钢、刘海峰、田正平、王炳照、汤开建 9 人。另外,亦将依研究进度,逐步自中国澳门、中国内地、中国香港、日本、葡萄牙等地聘请特别顾问,协助与指导本研究课题组的工作。

#### 四 按部就班展开澳门教育史研究

本研究课题组将次第展开下列六项工作:

第一,资料搜集与整理。本研究课题组将在本澳、内地、香港、台湾及海外等地,从官方与民间两方面搜集与本澳教育史有关的资料及文物。除了搜集这些资料之外,还需针对部分档案资料进行必要的缀补,并且全部予以数字化。

第二,外文资料的中译。有待本研究课题组聘请专人翻译的书籍、档案、书信、手稿等资料,以葡萄牙文为最大宗,其次,则有日文、西班牙文、意大利文,至于英文的资料,则可以由本研究课题组的研究人员自行翻译。

第三,教育人物的访谈。本研究课题组将聘请专人针对一些 对澳门教育具有影响与贡献,并且经历澳门教育各时期变化的教 育工作者进行访谈,俾便补文献资料之不足,并且丰富本澳教育 的史料。

第四, 史料的编辑与出版。本研究课题组的研究人员将逐步 把搜集而得的各项资料、外文资料的翻译, 以及教育人物的访谈 等史料, 经过选择、比较、评析等程序, 加以编辑。这些史料可 依 16、17、18、19、20 世纪等编年的顺序加以编辑, 也可依教 育政策、教育理念、教科书、教学资源、学科发展等专题加以 编辑。

第五,论文的撰写与发表。本研究课题组的研究人员将根据

各项澳门教育的史料,撰写各式论文,并适时加以发表。这些论文的主题,可以是教育的事件,可以是教育的人物,可以是编年史,也可以是专题史;论文可以单篇发表,也可编为文集。

第六,研究成果的英译。本研究课题组的研究人员将拣选重要的研究成果,聘请专业人员翻译为英文,有些全书、全册或全文皆译,有些则以摘译方式处理。此一做法的目的在于将澳门教育史的研究成果传播于全世界,以便让国际学界人士亦能理解具有特色的澳门教育历史。

#### 五 持续的投入与长期的积累——代结语

本研究课题组的研究人员,虽然来自内地、香港、台湾与本澳等不同的地方,但是,皆能秉持着"面向本澳、关心教育、全力投入"之共识,以及"历史研究的工作有待持续的投入与长期的积累"之理念,勤于搜集资料、整理分析、撰著论文,以便完成"澳门教育史资料库五年(2008—2012)计划研究课题组"所预定的各项任务。我们至盼各界人士不吝赐予各项协助、支持与指导,使这项任务的达成能更为顺利。

单文经 谨志 2008年12月

#### **Preface**

#### Introduction

Studies of History of Macao Education Series provides a platform for the publication of research products by the "History of Macao Education Research Group" working on a five-year "History of Macao Education Research Project 2008 – 2012" (RG-UL/07-08S/Y1/SWJ/FED), which is included in the University Key Research Areas.

These research products are published, either in collections of selected papers, critical analysis of historical documents, or school histories, or in the form of profiles of personages or conference proceedings, either in Chinese or other languages, both by way of presentations at symposiums and conferences and through conscientious and meticulous reviewing, editing and revision processes.

As the principal investigator promoting and leading this research project, I write this Preface, briefing readers on how this project was identified as one of the University Key Research areas, how the Forum was established, how the research group was created and how our work has been proceeding.

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

## 1. History of Macao Education Identified as a Key Research Area

In recent years, with the concerted efforts of the leadership, staff and students, the University of Macau has been working hard to develop the University into a "teaching university based on quality research". Bearing this goal in mind, I take optimizing teaching and enhancing teaching effectiveness as my major task and at the same time boosting the research ability of teachers and students by nurturing a research culture on campus has become one of the tasks for the development of the University.

The Faculty of Education (FED), being one of the five fundamental academic units of the University, should make every effort and adopt suitable measure to advance in this direction. Specifically, in addition to teaching and community service, FED has adopted three measures; first, encouraging teachers and students to do more research and publish more so as to improve the overall performance and build up research strength; second, organizing more academic activities so as to create more opportunities for staff and students to have their research products published; third, creating inter-university or cross-regional research groups to increase the overall academic productivity. There is only one intention for the three measures, i. e., creating more opportunities and better conditions for faculty members and students to engage in research and get their works published, thus bringing about more and better research products.

However, FED is still a small faculty, with no more than 50 fulltime staff members and a history of only 20 years. In addition to the pre-service and in-service teacher education/teacher training programmes at various levels, we are also entrusted by various government departments to carry out research projects on special topics, to provide consultation to various schools. Burdened by all this complicated and heavy work, we can only hope to make certain breakthroughs by searching for some key areas representative of FED and focusing our limited human resources on them. As a result, we have located the education of Macao as our starting point, traced it to a trajectory of four or five hundred years, incorporated the strengths and products of scholars in the field of history of Chinese education both inside and outside China and then integrate into the system of world education system. And this has become one of the key research areas for our faculty.

### 2. Liangan Sidi (Mainland-Taiwan-Hong Kong-Macao) Forum Created

In fact the idea that we were to focus our efforts on the history of Macao education was conceived in late 2005. In early 2006, with the financial support of the Research Committee University of Macau, research groups were formed to carry out oral history projects, choosing some renowned figures well in their nineties or even older, such as Mr. Liang Pei-yun, Ms. Tou Nam/Du Lan, and Mr. Kong Peng Ian, as our subjects of research. We set about collecting their works and publications, related documents and visuals while interviewing these veteran educators, their families and relatives. Our purpose was to preserve these precious historical materials and write papers on the history of education and then pass them on to posterity. Some of the products born of these efforts constituted the major content of "Exhibition of Historical Documents of Macao Education; Mr. Liang Pei-yun,

Ms. Tou Nam/Du Lan, and Mr. Kong Peng Ian" held at the University of Macau International Library in January 2007.

Coinciding with the exhibition was the 1st Liangan Sidi (Mainland-Taiwan-Hong Kong-Macao) Forum on History of Education, which attracted over fifty scholars interested in the teaching and research of history of education. In addition to paper presentations, a Memorandum was signed, stating that this Forum on History of Education is to be held annually, and hosted in turn by six universities. In accordance with the Memorandum, the 2nd Forum is hosted by East China Normal University in Shanghai in 2008, the 3rd by Beijing Normal University in 2009, the 4th by Taiwan Normal University in 2010, the 5th by Zhejiang University in 2011, and the 6th by Xiamen University in 2012. Then the Forum will come back to Macao again and go on with another cycle in this order.

Participants from both sides of the Strait, as well as from Hong Kong and Macao showed great interest in and expressed willingness to support the study of history of Macao education in two ways:

First, some of the delegates agreed to serve as consultants for our project, assuring quality with their long and rich experience in this field. They include Principal Lao Sin Peng (Vice-President of Macao Chinese Educators' Association, an old-timer in Macao education research), Prof. Wu Wen Shing (former Head of History Dept. and former Dean of Faculty of Arts, Taiwan Normal University), Prof. Chou Yu Wen (former department head, School of Education, and now director of National Taiwan Normal University Center for Professinal Development), Prof. Zhang Binxian (Dean of Faculty of Education, Beijing Normal University), Ding Gang (Dean of Faculty of Science Education, East China Normal University), Prof. Liu Haifeng (Dean of Education Research Institute, Xiamen University), Prof.

Zhou Guping (Former Dean of Faculty of Education, Zhejiang University), Prof. Tian Zhengping (former Dean of Faculty of Education, Zhejiang University), and Prof. Wang Bingzhao (former Dean of Faculty of Education, Beijing Normal University).

Second, it is also agreed that a special part of the annual forum is reserved for the presentation of research products themed on "History of Education of Macao". Furthermore, all the consultants listed above have agreed to participate in this project and serve as reviewers of the research papers before they are published. This arrangement is expected to produce two positive effects; first, it will stimulate the project members to speed up their work and write their papers conscientiously, thus increasing the quantity of research papers; second, the above consultants will review these papers and give comments and suggestions for improvement, thus ensuring the quality of research products.

# 3. History of Macao Education Research Group Officially Established

The University of Macau encourages senior professors with an excellent record of performance to form research groups and engage in perennial (multi-year) research projects incorporating various human resources. In particular, the University Research Committee created the University Level Research Grant in January 2008. The projects financed by this Grant differ from those at the Faculty level in that the University Level projects focus on University Key Research Areas. They are directly supervised and monitored by the University Research Committee, including the approval of project proposals, composition of the research group, funding, research progress, paper reviewing

process, and publication of products. What is specially worth noting is that this Grant gives priority to research projects that help promote the development of the University of Macau and of the Macao society. Furthermore, in the composition of research groups, it encourages projects that integrate faculty members of the University with research members of other faculties, other universities and other regions to build up strong research teams. As far as funding is concerned, these projects are allowed more flexibility and given more generous support according to needs. However there is very strict control on research progress, reviewing of papers and publications.

To support this new policy, the FED officially created this research group, named "History of Macao Education Research Group" working on a five-year "History of Macao Education Research Project 2008 – 2012", in October 2007. There are 13 formal members in this group, including: Shan Wen Jing (Leader/Principal Investigator), Cheung Wai Po (Coordinator), Ieong Sao Leng, Cheng Chun Wai, Lou Chi Kuan, Vong Sou Kuan, Cheang Ian Pui, Cheng Cho Kee, Yeung Siu Kwai, Tse Kin Shing, Wong Chi Shing, Sung Ming Juan, and Fong Peng Long. The consultants are: Lao Sin Peng, Wu Wen Shing, Chou Yu Wen, Zhang Binxian, Ding Gang, Liu Haifeng, Tian Zhengping, Wang Bingzhao and Tang Kaijian. In addition, special advisors will be invited from Macao, Mainland, Hong Kong, Japan, and Portugal to assist and provide guidance to our work when needs arrise.

# 4. History of Macao Education Research Work Progressing as Planned

Our work has been progressing as planned in the following six areas:

- 1. Collecting and sorting out data: Our group has been searching for data and objects/relics relating to the history of Macao education through both official and unofficial channels in the mainland, Hong Kong, Taiwan and overseas, as well as Macao. We also make necessary editing of some of the materials and turn all of them digital.
- 2. Translation work: We hire specialists to translate some books, archives, letters and manuscripts, most of which are in Portuguese and some in Japanese, Spanish, and Italian. English documents are translated by the group members themselves.
- 3. Interviewing renowned educators: The group will hire people to assist us visit and interview some selected personages who have exerted great influence and made important contributions to the education of Macao and who have experienced the changes of education in different periods, to complement and enrich the data collected.
- 4. Editing and getting the historical documents/materials published: The members of the research group will examine, select, compare, analyze and edit the documents/materials collected and their translations, from the 16th century to 20th century in chronological order, under the headings of Educational Policies, Educational Philosophy, Textbooks, Educational Resources, and Curriculum Development.
- 5. Writing papers and publications: The group members will write papers on a number of topics on the basis of data collected and get them published. The papers may focus on particular incidents of education, particular figures in education, in the form of annals or history, to be published either as separate papers of in collections.
- 6. Research products translated into English: The group will invite specialists to translate important products into English, maybe a whole book or whole paper, or just the abstracts, so that the world will know these products and through them become aware of the unique